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Milé čtenářky a milí čtenáři, 
 
 
Podzimní čas, ať chceme nebo nechceme, 
zpomaluje náš životní rytmus. To přichází 
naprosto přirozeně se zkracováním dne, 
takže jeho větší část trávíme doma, 
nechceme se nám vstávat do tmy a hledáme 
si činnosti, kterými si můžeme naplnit svůj 
volný čas trochu jinak než v období plného 
léta. 
Jsou mezi námi takoví, kterým tyto změny 
související s ročním cyklem naší planety 
nepřinášejí žádné potíže a komplikace, neboť 
vše přijímají pozitivně, dokážou se naladit na 
stav přírody a okolního světa a využít to, co 
situace nabízí, pro svůj osobní rozvoj a 
zkvalitnění duševní pohody.  
Definovat pohodu však není tak jednoduché, 
protože každý člověk je nastavený jinak a pro 
každého z nás být v pohodě znamená často 
něco zcela odlišného. 
Někdo potřebuje samotu a být sám se sebou 
– při běhu lesem, na břehu rybníka, při 
poslechu hudby, u oblíbeného filmu nebo se 
zajímavou knihou. Někdo pro svou pohodu 
tráví čas nad různými tvořivými činnostmi, 
zaměstnává ruce a hlava odpočívá. Jsou lidé, 
pro něž pohodový den znamená prožít ho 
aktivně s rodinou, s přáteli, být mezi lidmi, 
komunikovat, bavit se, být v pohybu. Každý 
z nás potřebuje něco jiného, a tak je zcela 
logické, že i ten čas předvánoční, kdy se čeká 
na návrat slunce, prožíváme po svém.  
Ano, zpomalíme, zklidníme se, zahledíme se 
do nádherné krajiny nabízející právě teď 
barevné obrazy podzimní přírody a možná 
dokonce zjistíme, že nespěchat je mnohem  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

lepší než spěchat, že vzdát se určitých 
aktivit, které se zdají být důležité, ale často 
jsou zbytečné, je mnohem lepší než mít život 
přeplněný a prožívat ho s každodenním 
stresem.  
Tak jako v tomto čase uklízíme své zahrady, 
hrabeme listí a připravujeme je k zimnímu 
odpočinku, stejným způsobem bychom si 
mohli uklidit i ve svém životě, abychom i my 
v klidu a v pohodě odpočívali v souladu s 
přírodou. To potřebuje určitě každý a určitě 
každý to ví, ale ne každý to ve skutečnosti 
udělá. Možná má pocit, že právě teď na to 
není ten správný čas, teď má své plány a 
představy, o něco by přišel, něco by nestihl, 
ale někdy v budoucnu, až to půjde, až se 
bude chtít, až to bude vhodné...  
Zanedbaná zahrada se však uklízí s velkými 
problémy, je třeba k tomu více energie, více 
času i více rozhodování, někdy to už 
nezvládneme sami, ale potřebujeme 
pomocníky. Kterou cestou jít? To se 
samozřejmě rozhodne každý sám – využít 
prostor a čas, který je nám nabízen právě teď 
v podzimní době, je docela výhodné a 
přijatelné. 
Ať je to tak nebo jinak, nic zvláštního se 
nepřihodí, když si v této chvíli připravíme 
lahodný čaj či sklenku dobrého vína, 
zapálíme svíčky, pustíme si příjemnou 
hudbu, veškeré myšlenky na to, co bychom 
měli a co musíme, odhodíme co nejdál a 
necháme čas plynout volně v naprostém 
klidu a v pohodě… 

Marie Vránová 
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Život není to, co chceme, ale to, co máme. 
Arnošt Lustig, spisovatel 

 
Žij každý den svého života, jako by byl první a jako by byl poslední. 

 
Friedrich Nietzsche, německý filozof  

 

Je zhola zbytečné se ptát, má-li život smysl či ne. Má takový smysl, jaký 

mu dáme. 
Lucius Annaeus Seneca, římský filozof a politik 

 



AKTUÁLNÍ ROZHOVOR S EVOU 
 
Blíží se konec roku a to znamená shrnutí činnosti spolku za rok 2021. Tak jako 
loni i v letošním roce veškerou činnost ovlivnila pandemie covid. Přesto si 
dovolíme tvrdit, že se pracovalo s takovým úsilím, které jako vždy obohatilo 
kulturní a společenské vyžití v naší obci. 
 
Evo, které akce hodnotíš jako nejvíce 
zdařilé? 
Za velmi povedené a úspěšné považuji 
pořádání příměstských táborů, které 
navštěvuje čím dál tím více dětí především 
z jiných obcí a měst. Snažíme se dětem 
připravit takový program, který je z části 
edukační, zábavný a přináší jim do jejich 
života nejen hezké vzpomínky, ale především 
rozvíjí jejich potenciál.  
Letos jsme příměstské tábory uspořádali 
s finanční podporou MŠMT a Operačního 
programu Zaměstnanost. V době uzavření 
škol jsme také vypomáhali se školičkou pro 
zaměstnance PL Petrohrad, také zde vidím 
obrovský přínos. V letošním roce jsme mohli 
konečně vyjet na náš oblíbený puťák na 
Chvojkovský mlýn. Troufli jsme si odjet na 
celý víkend a těšili jsme se z velké účasti 
čtyřiceti dětí.  
Od září nabízíme zájmové útvary v místní 
škole, které mohou navštěvovat i děti z obce. 
V letošním roce funguje taneční kroužek, 
rukodělný kroužek, keramický a ještě 
angličtina. 
Co nového se podařilo vymyslet a zároveň 
uskutečnit? 
Již z předešlých let víme, že když vyhlásíme 
akci, která má charakter uklízecí, přijde vždy 
málo lidí. I přesto jsme se zapojili do 
celostátních projektů, jako bylo - Ukliďme 
Česko a 72 hodin. V rámci 72 hodin jsme 
s petrohradskými hasiči a fotbalisty uklidili 
černčický lesík, kterým povede Včelí stezka. 
Tu plánujeme dokončit v příštím roce. Na 
vybudování Včelí stezky nám přispěla nadace 
VIA s Českou spořitelnou. Bude mít 
charakter vzdělávací a budeme rádi, když ji 
bude využívat nejen místní škola. Stezka 
povede od naší známé včelařky Jitky 
Idžakovičové přes ,, Bulínku“, lesík a bude 
končit u námi vysazené lípy.  
Novou aktivitou se pro nás staly BOJOVKY. 
V době nouzového stavu jsme nemohli 
pořádat žádnou akci a lidé se nesměli 
shromažďovat, proto nás napadlo vymyslet 
něco, kdy budou moci celé rodiny vyjít ven,  
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projít se a u toho ještě něco zažít, zasoutěžit 
si. Vyzkoušeli jsme Velikonoční rodinnou 
bojovku, do které se zapojilo mnoho rodin. 
Druhá byla spíše vzdělávacího charakteru, a 
to Po stopách Černínů, kterou připravila 
moje kolegyně Ivana Hečková.  
Jak víme, spolek dokáže pomoci i 
potřebným v nouzi. 
V minulém roce jsme měli v mnohých 
aktivitách pozastavenou činnost kvůli 
pandemii, a tak jsme šili roušky, 
obdarovávali potřebné.  
V letošním roce sousední obec postihla 
živelná katastrofa, a tak náš spolek přidal 
ruku k dílu. Sice jsme nepracovali 
manuálně, ale alespoň jsme v menší míře 
zajišťovali občerstvení pro dobrovolníky ve 
Stebně. Do této aktivity se zapojili i místní 
fotbalisté a hasiči. 
Samozřejmě nelze nezmínit tradiční akce.  
Ano, jsou to naše stálice, které mají tradici 
jak pro náš spolek, tak i pro obec. Jednou 
z nich je Fotbalový turnaj, na který se vždy 
hodně těšíme a Pohádkově strašidelný les. 
Na ten letošní přišlo kolem 200 lidí.  
V průběhu celého roku vydáváme časopis Za 
plotem, za který bych chtěla především 
poděkovat tobě, Maruško. Je psaný věcně a 
s obrovskou láskou. Jsme rádi, že tě máme 
� 

Děkuji, z toho mám sama radost, protože 
je stále o čem psát. Jen mě mrzí, že 
nedostáváme od čtenářů příspěvky, že 
nechtějí vzpomínat, vyprávět, napsat pár 
slov, poslat fotografie. Tak by ten náš 
časopis měl zcela určitě jinou úroveň a 
hodnotu. 
Ano, vždy je něco, co se nepovede tak, jak 
bychom si představovali. Co se nám 
nepovedlo? Museli jsme předčasně ukončit 
fotografickou soutěž, jelikož se do ní zapojilo 
minimum zájemců. 
Na druhou stranu se nám konečně po 
několika letech podařilo navázat spolupráci 
s místními hasiči, fotbalisty a s obcí. Jsme 
velmi rádi, že jsme našli společnou řeč a že 
se dokážeme domluvit a spolupracovat. 
 
 
 



Jaké jsou plány na další rok? 
Plány na další rok už máme. Především si 
přejeme být plní síly, abychom mohli 
realizovat to, co si chystáme. Rádi bychom 
dokončili Včelí stezku a zajistili nějaký herní 
 
 
Co říci na závěr? Asi se stá
všem, kteří se podílejí na chodu našeho spolku. Jsou to 
členové, ale především dobrovolní
podpořit a pomoci.  
Také bych ráda za nás za všechny všem čtenářům popřála klidné
pohodové vánoční svátky, ať jsou pro každého z
 
 
 
 
 
 
 
 
 

e. Především si 
síly, abychom mohli 

. Rádi bychom 
dokončili Včelí stezku a zajistili nějaký herní 

prvek k naší lípě. C
padesáti let petrohradského bigbí
se už psalo v našem 
zachovat tradiční akce a jen doufáme, že 
nám to již žádná pandemie nepřekazí. 

Co říci na závěr? Asi se stále opakuji, ale mám potřebu poděkovat 
všem, kteří se podílejí na chodu našeho spolku. Jsou to 
členové, ale především dobrovolníci, kamarádi, lidé, kteří dokážou

Také bych ráda za nás za všechny všem čtenářům popřála klidné
pohodové vánoční svátky, ať jsou pro každého z Vás nezapomenutelné. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Chystáme malou oslavu 
desáti let petrohradského bigbítu, o němž 

našem časopisu. Také chceme 
zachovat tradiční akce a jen doufáme, že 
nám to již žádná pandemie nepřekazí.  

le opakuji, ale mám potřebu poděkovat 
všem, kteří se podílejí na chodu našeho spolku. Jsou to nejen samotní 

ci, kamarádi, lidé, kteří dokážou 

Také bych ráda za nás za všechny všem čtenářům popřála klidné a 
Vás nezapomenutelné.  

 



PODZIM SE SPOLKEM

PROJEKT ŽIVÁ KOMUNITA
Projekt je podpořen Českou spořitelnou ve spolupráci s Nadací VIA

 
Akce 72 hodin 
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Tento včelí úl nám 
daroval pan Jiří Bláha.

PODZIM SE SPOLKEM

PROJEKT ŽIVÁ KOMUNITA - Včelí stezka Černčice
Projekt je podpořen Českou spořitelnou ve spolupráci s Nadací VIA

Akce 72 hodin a příprava stezky

 
V rámci celorepublikového projektu 72 hodin jsme 
16. října s velkou pomocí kulturního výboru obce 
Petrohrad, dobrovolných hasičů Petrohrad a TJ 
Sokol Petrohrad začali realizovat
Úklidové práce jsme zahájili v Č
mostem u lesíka, kudy stezka povede. Jsme rádi, 
že začíná vznikat další pěkně místo pro
které bude součástí krásné přírody.
     
     
     
     
     
     
     
     
     
     
     
 
 
 

Tento včelí úl nám 
daroval pan Jiří Bláha. 

PODZIM SE SPOLKEM 

čelí stezka Černčice 
Projekt je podpořen Českou spořitelnou ve spolupráci s Nadací VIA 

stezky 

V rámci celorepublikového projektu 72 hodin jsme 
s velkou pomocí kulturního výboru obce 

Petrohrad, dobrovolných hasičů Petrohrad a TJ 
Sokol Petrohrad začali realizovat naši Včelí stezku. 
Úklidové práce jsme zahájili v Černčicích pod 

kudy stezka povede. Jsme rádi, 
íná vznikat další pěkně místo pro setkávání, 

přírody.  
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Deset stojanů vyrobil 
pro naši stezku pan 
Petr Zeidler.  



Tradiční podzimní akce spolku 
 

Podzimní tvoření  
a lampionový průvod. 

 
Děti a rodiče si vyráběli podzimní 
dekorace. Zázemí opět poskytla PL 
Petrohrad, odkud také začínal 
lampionový průvod na kapli Všech 
svatých. Tam se pod záštitou obecního 
úřadu konal koncert.  
 

Podzimní příměstský 
tábor - 2 dny 

 
Činnosti dvoudenního příměstského 
tábora byly inspirovány halloweenem – 
děti si vyráběly loutky, lapače 
s netopýry, dýňové lucerny, kostlivce 
a ducha. Hrály hry venku, ale také u 
stolu, tancovaly, běhaly v tělocvičně a 
dívaly se na filmy. 
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Halloween anebo Dušičky? 
 

U nás Halloween nemá takovou tradici jako v anglicky hovořících zemích. Mezi dětmi sice 
získává stále větší oblibu, ale u většiny z nás má daleko hlubší význam svátek Všech svatých 
nebo „Dušičky“ – památka zesnulých.  
Dušičky, jak se Památce zesnulých lidově říká, jsou svátkem poklidným, kdy vzpomínáme na ty, 
kteří už s námi nejsou a se kterými jsme prožili část života. Dušičky oslavují pokoru, 
skromnost, upomínku na smrt jako životní zkušenost a vracejí se k těm, které jsme měli rádi  
a kteří odešli z tohoto světa. „Dušičková“ cesta na hřbitov, zdobení hrobů svíčkami, věnci  
a květinami, je nejen tichou vzpomínkou, ale i společenskou událostí, kdy se spolu scházejí 
příbuzní, sousedé i známí. 
A právě noc ze 31. 10. na 1. 11. měla mít magickou sílu, neboť se věřilo, že z hrobů vystupují 
duše zemřelých předků a vcházejí do světa živých. Keltové pak zapalovali ohně, aby se duše 
pozůstalých mohla ohřát a strávit s nimi noc. 
V mnoha zemích se právě v tuto noc kladly na prahy domů nebo za okna svítilny, vydlabané  
z řep, tuřínů a podobně, aby těmto duším ukázaly cestu domů, odtud se pak nejspíš odvíjí 
i počátek americké tradice dlabání dýní. 
2. listopadu se svátky zesnulých konají asi od roku 998, kdy je zavedl francouzský opat 
Odillo, a předchází jim Svátek všech svatých (1. 11.) Ten je věnován všem zesnulým lidem, 
kteří se za svoji zbožnost dostali do nebe. Naopak Dušičky jsou vzpomínkou na zesnulé, kteří 
ještě nejsou na tuto skutečnost připraveni a procházejí fází očišťování v Očistci.  
Svíčky, zapálené na hrobech, byly a jsou přenesenou formou této tradice. Proto se také 
tradovalo, že když 2. listopadu prší, oplakávají duše své hříchy. Naši předci proto v tento den 
dávali do lamp na hrobech místo oleje máslo. Duchové, kteří směli opustit Očistec, si jím mohli 
pomazat popáleniny od očistného ohně. 
 

/vybráno z internetu/ 



Vzpomínky z návštěv 
 
Před lety jsme se s redakcí Lunarie setkali s řadou lidí z naší vesnice, kteří uměli 
vyprávět o svém životě, vzpomínat na dávné časy, a tak přiblížit mladší generaci 
obraz doby minulého století v našem kraji. Bohužel již mezi námi nejsou, ale 
jejich vzpomínky se neztratily a určitě budou zajímavé i pro dnešní čtenáře. Proto 
zalistujeme v archivu a zavzpomínáme na vzpomínky z těchto návštěv. 

 
1. 

Navštívili jsme bíleneckou rodačku, která svou krásnou osmdesátku oslavila již před 
dvěma lety. Umí vyprávět, vše si pamatuje do podrobností a ráda si s námi popovídá - 
paní  V A N D A   H U S C H I N O V Á. 
Z jejích upřímných slov čiší silná energie a vůle, a přestože její život nebyl vždy příjemný 
a jednoduchý, má stále touhu poznávat nové věci a nové lidi. Z jejího vyprávění nás 
nejvíce zaujaly vzpomínky na dětství a mládí, protože v nich nám přiblížila podobu a 
charakter obcí, v nichž nyní žijeme, a málokdo z nás si umí představit, jak to tady 
vypadalo před válkou a v letech bezprostředně po ní. 
 
Narodila se v Bílenci v roce 1925, její otec byl 
sedlák a kromě toho v určitém období 
působil též jako starosta Bílence.  
V té době se v obci stavěl pomník padlým 
vojákům z 1. světové války a jejich kůň táhl 
kámen z lomu od Skřivánka, který byl tam, 
kde nyní bydlí paní Neumannová 
/v Petrohradě směrem na Chotěšov/. 
Z vyprávění svých rodičů si pamatuje, že 
v Bílenci bývala cihelna, dokonce dvě 
hospody a také vinárna. V hospodě u lesa 
každou neděli hrála kapela z Kryr. Kdo chtěl 
tančit, musel si koupit červenou nebo bílou 
stužku za jednu korunu. Chvíli tančili ti 
s červenou a chvíli ti s bílou stužkou. 
Její otec byl celý život velitelem hasičů, a tak 
se jeho dcery musely také cvičit v hašení. 
Jednou se jim podařilo zachránit les před 
požárem, když uřízli pilou hořící strom. 
Tehdy jim hrabě Černín zařídil motorovou 
stříkačku a odborné školení v Chebu. 
Zajímavostí, na kterou si v souvislosti 
vzpomněla, je ta skutečnost, že Černín 
zaměstnával polovinu Čechů a polovinu 
Němců. 
Otec měl na starosti také cestáře od Lubence 
až do Bílence. Všichni známe ten táhlý a 
dlouhý kopec k jesenické křižovatce, který již 
tehdy byl problémem. Koňský povoz by ho 
bez pomoci nevyjel, a tak si museli v Bílenci 
u sedláků najímat další koně.  
Cestáři tuto silnici posypávali v noci 
štěrkem, samozřejmě to vše byla ruční práce. 
Nejhorší zima prý byla v roce 1941, kdy 
padalo tolik sněhu, že se nezvládalo projíždět 
dřevěným pluhem silnice, takže se tvořily 
obrovské závěje. Sníh se musel odvážet do 
potoka, protože všude překážel. 

Zajímalo nás, kam chodila paní Huschinová 
do školy. V Petrohradě byla německá škola v 
budově, která už neexistuje. Stála na místě, 
kde nyní obývají svůj dům Šáchovi. České 
děti měly v této škole také svou třídu. 
Všichni spolu kamarádili, hráli si a bez 
problémů se učili mluvit tím druhým 
jazykem. Německé děti mohly chodit na 
hodiny češtiny i ve škole. Překvapilo nás, že 
v Petrohradě byla i druhá školní budova, a to 
v domě, kde se mnohem později vytvořila 
mateřská škola. Dnes je tento dům 
majetkem pana Jana Kaila. V Černčicích se 
v nynější budově nacházela česká škola a 
německá v 1. patře v domě vedle bývalé 
pekárny před zatáčkou. V přízemí byla 
kovárna. Jen tak pro zajímavost – v té 
černčické zatáčce stála kaplička, oltář z ní 
byl přemístěn do bíleneckého kostela. 
Paní Huschinová vždy těžce pracovala, ale 
dokázala si se vším poradit a žádného úkolu 
se jen tak nezalekla. V době války musela 
zastat veškerou mužskou práci na poli, orat 
a sít, po válce nastoupila do cihelny přímo 
k peci, kde z ní vykládala horké cihly. 
Zde byla pouze sezónní práce, v září se 
provoz ukončil, a tak se svou kamarádkou 
nastoupila do lesa, kde se zhotovovaly 
chmelové sloupy. Ruční pilou a sekerou 
porazily za jeden den čtyřicet stromů. 
Veselá povaha naší hostitelky se projevila ve 
vyprávění o ochotnickém divadle, v němž 
hrála pro svou statnou postavu a nedostatek 
mužů roli mlynáře. Ještě dnes si pamatuje 
slova, která pronášela na jevišti v zaplněném 
sále v petrohradské budově, která stála na 
návsi v místech dnešní autobusové zastávky.   
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Podoba naší vesnice je v současnosti úplně jiná, ale určitě bylo poučné a zajímavé vrátit 
se do minulosti a představit si život v době bez aut, počítačů, televize, mobilních 
telefonů, kdy lidé měli asi poněkud jiné starosti, ale přesto v mnohém stejné – žít, 
pracovat, starat se o rodinu, vychovat děti a najít si čas na zábavu a přátele. Těch má 
paní Huschinová opravdu hodně, protože si umí s každým popovídat a upřímně se 
zasmát. Pokud nemá návštěvu, ráda čte nebo sleduje televizi a také velmi dobře vaří. 
Návštěva je u konce a my odcházíme s pocitem příjemně prožitého odpoledne. Děkujeme. 

 
Marie Vránová, LEDEN 2007 

 
 
 

2. 
Každý člověk má svou práci, své záliby, ale málokdo by mohl říci, že se svému koníčku 
věnoval více než půl století a že i ve věku sedmdesáti osmi let je součástí jeho všedních i 
svátečních dnů. 
My starší známe pana AUGUSTINA HERMANA z Černčic jako člověka, který nosil dvě 
uniformy – železničářskou a hasičskou. Dnes je samozřejmě v důchodu, ale té druhé 
uniformy se ještě nevzdává, i když v závěru našeho povídání, když jsme ho navštívili, aby 
nám vyprávěl o tradicích petrohradských hasičů, řekl, že ji jednou nechá uložit 
v požární zbrojnici v Petrohradě na místě, kde jsou shromážděny různé staré, již téměř 
historické hasičské předměty. 
 
Již od roku 1952 působil ve funkci 
požárního preventisty, tehdy ještě v Mostě. 
Do Černčic přišel v roce 1961 a zde se stal 
předsedou Českého svazu požární ochrany, 
který měl tehdy 32 členů. Požární zbrojnice 
se nacházela v domě vedle bývalé pekárny, 
kde podle vyprávění paní Huschinové 
v minulém čísle byla před válkou v prvním 
patře třída německé školy a v přízemí 
kovárna. (poznámka redakce: dnes v roce 
2021 se zde nachází obchod s potravinami) 
Požárníci v Černčicích měli kompletní 
vybavení a kousek od zbrojnice i svou 
požární nádrž, které se vždy říkalo 
„Benešák“, protože se nacházela před domem 
této rodiny. Pan Herman vzpomínal i na to, 
jak jednou zachraňoval malého, asi 
desetiletého chlapce, který do té nádrže 
spadl a topil se. 
Nezapomenutelnou událostí byly pro něho 
požárnické slavnosti, které se konaly v roce 
1972 v Lubenci. Tehdy si oblékli staré 
hasičské uniformy, nalíčili si tváře, 
namalovali na ně vousy a do Lubence se 
vydali se stříkačkou, kterou táhli koně. Ve 
všech soutěžích obstáli výborně a získali 
první místo. V tomto roce požárníci 
v Černčicích uspořádali zajímavou akci. 
Vybudovali lávku k ostrůvku (uprostřed 
pivovarského rybníka), kde upravili terén, 
vysekali křoví, postavili taneční parket, 
nechali udělat stoly, lavice a stánky pro  

 
občerstvení. Na ostrůvku hrál orchestr, 
tančilo se, děti si tam soutěžily, prostě 
zábava uprostřed přírody a pod širým 
nebem. Po letech se vybavení postupně 
zničilo včetně lávky, jejíž zbytky byly 
z pochopitelných důvodů odstraněny. 
V roce 1981 se ČSPO v Černčicích spojil 
s Petrohradem a od té doby pan Herman 
působí ve funkci místostarosty. Současným 
starostou je pan Petr Kunc. Organizace má 
60 členů. 
Řadu let pracoval jako lektor požární 
ochrany a jako preventista. Tehdy dvakrát do 
roka obcházeli jednotlivé domácnosti v obci a 
kontrolovali stav komínů a elektřiny, protože 
jejich závady jsou nejčastější příčinou 
požárů. U nás byla vždycky dobrá prevence, 
říká pan Herman s úsměvem, proto také 
k požárům docházelo výjimečně. 
Své vyprávění uzavírá vzpomínkami na 
nejrůznější soutěže, kterých se každý rok 
zúčastňují a obsazují v nich přední místa, na 
plesy a na zábavy, které byly tradičními 
kulturními událostmi v obci, na výjezdy 
k menším i větším akcím. Taková věrnost a 
láska se musí ocenit, protože trvalý vztah, 
založený na hlubokém a zodpovědném 
zájmu, je vždy velkou životní hodnotou.  
Odcházíme s upřímným poděkováním a 
zároveň se těšíme na další setkání, protože 
až porostou houby, přijdeme určitě znovu. 

Marie Vránová, ÚNOR 2007 
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3. 

Květen je měsíc, který nám nabízí mnoho témat na rozjímání a vypravování. Příroda 
v tomto čase ukazuje všem snad svou nejkrásnější tvář, plnou květů a svěží zeleně. A 
když tomu ještě člověk trochu pomůže, i když není zrovna vzdělaný v oboru, může 
vypěstovat krásné a zajímavé rostliny. V nejodlehlejší části starého Petrohradu žije pan 
Karel Machulda, se kterým jsem si přišla popovídat o jeho životě a také o zahrádkaření, 
kterému věnoval spoustu svého času, trpělivosti a zájmu. 
Jejich domek je obklopen ze dvou stran terasovitými zahrádkami, které pan Karel 
vybudoval a upravil sám na skále ještě před tím, než ho začal stavět. Na zahradě za 
domem stojí skleník, kde ukrývá pan Machulda svou velkou lásku – kaktusy. 
 
Je rodákem z Chranišova u Sokolova a 
nedávno oslavil osmdesátku. Nebylo pro něj 
vůbec těžké ponořit se do vzpomínek na 
dětství, které prožil v Chyši v sousedství 
zámku, kam často chodil obdivovat zahradu 
a skleníky. Učil se velice dobře, měl i 
výtvarný talent, a tak pomýšlel na další 
studia.  
Přišla ale válka, a tak se rodina v roce 1940 
musela přestěhovat do Černčic, kde pan 
Machulda dokončil německou školu. 
Pracoval pak na hospodářství u Špilarů a 
tam se naučil spoustu užitečných činností, 
třeba bednařinu, sedlařinu, sedlačinu i 
různé domácí práce, ale jak sám říká, učil se 
s chutí a rád.  
Během této doby byl také několikrát poslán 
do Německa na nucené práce. Na jaře roku 
1945 musel nastoupit na transport do 
Ostravy na kopání zákopů. Datum se mu 
vrylo nesmazatelně do paměti -  bylo to 
třetího března. 
Během zastávky vlaku v Praze šel shánět 
vodu k pití, než však v tom zmatku vodu 
našel, transport odjel.  
Zůstal v Praze, kde se ukrýval až do května. 
Tak se přihodilo, že 5. května 1945 se stal 
přímým účastníkem Pražského povstání a 
budoval barikády s krumpáčem v ruce.  
7. května dostal zásah do ramene, ale nebylo 
to vážné zranění, a tak pomáhal až do konce 
války. Sám říká, že má na tuto dobu velice 
živé vzpomínky, ale co se vlastně všechno 
dělo, si dal do souvislostí až po válce. 

V roce 1948 se oženil, narukoval na dva roky 
na vojnu a v té době se manželům také 
narodila dcera Vendulka. Po vojně přišlo 
několik stěhování a v Petrohradě se natrvalo 
usadil v roce 1956. Začal pracovat na cihelně 
v Kryrech u pecí a prošel také zaškolením 
v cihlářské profesi v Dubí u Teplic. U této 
práce zůstal až do důchodu a vlastně ještě o 
tři roky déle. 
Zahrádkaření a zájem o rostlinstvo měly 
kořeny v srdci pana Machuldy už od mládí, 
ale naplno se začal tomuto koníčku věnovat 
až v roce 1958, kdy se stal členem Českého 
svazu zahrádkářů v Petrohradě. V polovině 
šedesátých let se stal jeho pokladníkem. 
Spolek měl tehdy 22 členů.  
Pan Machulda přečetl za svůj život velké 
množství odborné literatury, týkající se 
stromů, rostlin a zahrádkaření. Tyto znalosti 
pak uplatňoval v praxi, a protože je to člověk 
zvídavý a pracovitý, nebál se pustit do 
roubování stromů a keřů, řízkování vinné 
révy, zajímal se o alpinky, o pěstování 
kaktusů a spoustu dalších věcí.  
S hrdostí říká, že ho lákalo vytvářet si něco 
sám. Jak někde něco neobvyklého viděl, 
hned si to musel vyzkoušet. Vypráví, jak bylo 
zajímavé sledovat v našich podmínkách 
pěstování některých druhů rostlin z jiné 
oblasti. Stále bylo něco nového a tak nebyl 
čas odpočívat, říká pan Machulda. Věnoval 
se totiž ještě sbírání a vyřezávání samorostů 
a také včelaření. 
 

Věk a zdravotní problémy už mi nedovolí provozovat zahrádkaření, jak bych si 
představoval, ale mám své kaktusy a občas si i nějaký pro radost koupím. Tak končí své 
vzpomínání a vypravování skromný člověk, vyznamenaný za účast v Pražském květnovém 
povstání, který nepotřeboval nikdy žádné výhody a za kterým je vidět obrovské množství 
poctivé práce. Nezbývá než s úctou poděkovat za milé přijetí a popřát panu Machuldovi 
ještě mnoho spokojených let a stále krásně kvetoucí kaktusy. 

 
Marie Ritterová, KVĚTEN 2007 
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O čtení, o knihách, o tom, co nás baví 
 

„Knížky miluju odmalička,“ 
vysvětluje obvykle svůj vztah 
k literatuře každý nadšený 
čtenář, a pokud se jich sejde 
více na jednom místě, nejlépe 
v knihovně, dokážou společně 
hovořit o své zálibě třeba celé 
hodiny. Vždy se shodnou v tom, 
že počátek je v rodině, kdy malé 
dítě dostává nejdříve obrázkové 
knížky, které mu umožňují 
poznávat svět, rozlišovat tvary 
a barvy, učit se první slova a 
věty, dávat otázky a očekávat 
odpovědi, ale hlavně prožívat 
společné chvilky nad knihou 
s rodiči, sourozenci, s babičkou 
i dědou. Mluvit s nimi, a tak 
rozvíjet své sociální vztahy a 
své emoce, ale také svůj vztah 
ke kráse, protože právě krása 
slova doplněná ilustracemi je 
podstatou tohoto druhu umění.  
 

Dnešní svět je naprosto jiný než ten v minulých dobách, kdy knihy byly v podstatě jediným 
zdrojem informací a příběhů, které čtenáře odváděly do jiných světů a jiných časů, rozvíjely 
představivost a fantazii, probouzely zvědavost a touhu poznávat. Dnešní moderní technologie 
nabízejí tolik možností, že kniha už dávno není na prvním místě, je mnohem pomalejší než 
internet, a tak méně zábavnější než počítačové hry či aktivity na mobilních telefonech. Vezmou si 
vaše děti knihu, když přijdou domů ze školy? Stojí před knihovnou svých rodičů a hledají něco 
zajímavého ke čtení? Navštěvují veřejnou nebo školní knihovnu? Udělá jim radost darovaná 
kniha? Chtějí si s vámi povídat o svých, 
ale také vašich přečtených knihách? Jen 
málokdo odpoví, že ano.  
Dětských čtenářů není tolik, kolik 
bychom si přáli. Někdo si řekne, že na to 
není čas, že to k životu není nutné, že se 
bez knih a bez čtení dá docela dobře žít. 
Ale čtení knih není pouze o umělecké 
stránce, ale samozřejmě je to praktická 
záležitost potřebná v praktickém životě – 
umět správně přečíst text, rozumět 
souvislostem, pochopit smysl, vyhledat 
potřebné informace, vytvořit si názor a 
sdělit ho ostatním. Stále potřebujeme 
v běžném životě něco číst a chápat to – 
různé dokumenty, smlouvy, úřední 
spisy.  
Žijeme v mediálním světě, který nás 
neustále zahrnuje obrovským množstvím 
informací - měli bychom je umět třídit  
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a rozlišovat, ověřovat si pravdivost a 
nenechat se zmanipulovat. Tomuto se dnes 
odborně říká čtenářská gramotnost, která je 
jednou z důležitých složek vzdělávání a 
výchovy na našich školách. Kde jinde 
navázat na počátky vztahu ke knihám 
vytvořené v rodině? Samozřejmě ve škole, a 
to nejen v rámci českého jazyka a literatury, 
ale i v ostatních předmětech.  
Jak se pracuje s knihami v naší 
petrohradské škole? Toto je hlavní téma 
mé návštěvy u paní učitelky Evy Učíkové. 
Přišla si pro mě k hlavním dveřím a odvádí 
mě do své třídy. Vidím, že od té doby, co 
jsem v budově školy byla naposledy, se 
hodně změnilo, především na chodbě, kde 
jsou police s knihami. Dozvídám se, že děti 
si je o přestávce mohou brát – prohlížejí si 
je, čtou, někdy se jim kniha zalíbí, a tak si ji 
půjčí domů. To je určitě dobrý začátek 
využít v malé škole prostor společné chodby. 
Třída paní učitelky je příjemná, útulná, 
samozřejmě ani zde nechybí knihy, které 
jsou dětem při práci vždy k dispozici. Chodí 
sem čtrnáct dětí tří ročníků – první, třetí a 
čtvrtý, prvňáků je pět. 

„Knížky miluju od malička,“ začíná náš rozhovor Eva Učíková, která, jak mnozí již víte, 
byla mou žákyní na druhém stupni v kryrské škole. Úvodní větou vysvětluje svůj vztah 
k literatuře jako každý nadšený čtenář, a protože jsme se spolu sešly v prostoru, kde jsou 
knihy, a obě jsme učitelky podobného zaměření, máme o čem mluvit. Potěšilo mě, že má 
bývalá žákyně vzpomíná na naše hodiny češtiny a literatury v tom smyslu, že jsem své 
žáky před lety vedla ke čtení a ke knihám zcela přirozeným způsobem v době, kdy se ještě 
o čtenářské gramotnosti nic nevědělo. Eva je přesvědčená, že ji tato zkušenost z dětství 
určitě ovlivňuje v její dnešní práci s dětmi. Mám z toho radost a děkuji.  
Jak vypadají čtenářské dílny v první 
třídě, kdy se děti teprve učí číst?  
„Při čtenářské dílně mám spojenou první 
třídu, druhou a třetí – všechny děti s touto 
činností vlastně začínají bez ohledu na to, 
zdali už čtou nebo ne. Učíme se vzít knihu 
do ruky, prohlédnout si její obálku, 
předvídat podle obrázku nebo podle názvu 
její obsah. Pak knihou listujeme – u takto 
malých dětí vybíráme samozřejmě knihy 
s ilustracemi – a opět se předvídá. Děti 
nemusí umět číst, ale podle obrázků mohou 
vyprávět příběh. Někdy se podaří odhadnout 
vývoj příběhu docela přesně. Každý příběh 
čtenářům něco sděluje, něco podstatného a 
důležitého pro život. Je třeba dětem pomoci 
to najít, pochopit, dát si to do souvislostí 
s dnešním světem, ale hlavně o tom hovořit, 
sdělovat si nápady, myšlenky, dávat si 
otázky a hledat odpovědi.“ 
Co děti při těchto činnostech nejvíce 
baví?  
Určitě to je dramatizace, předvádění. Což je 
pro děti přirozený způsob sebevyjádření, ale 
zároveň tato aktivita přispívá k rozvoji 



komunikace mezi dětmi, k rozvoji skupinové práce, kde je důležitá spolupráce, sdílení a 
vzájemná pomoc. Děti také baví prezentace knih – přinesou do školy svou přečtenou knihu a 
představí ji spolužákům. Loni jsem měla skupinu dětí, které bavily komiksy. 
 
Jak tě znám, určitě se v této oblasti 
neustále vzděláváš a rozvíjíš, hledáš 
inspiraci a další možnosti. Je to tak? 
Ano, je to tak. Naše škola se přihlásila do 
projektu:POMÁHÁME ŠKOLÁM K ÚSPĚCHU. 
Jde o podporu rozvoje čtenářství. Setkáváme 
se s učiteli jiných škol, pořádají se výjezdy, 
pořádáme vyučovací hodiny, učíme se nové 
metody a přístupy. 
Mohla bys uvést příklady konkrétních 
čtenářských dílen z letošního školního 
roku? 
V září jsme si vybírali knihy podle pocitu. 
Děti potom prezentovaly, na jakém základě si 
knihu vybíraly. Hovořili jsme o obalech, co 
nám titulní strana sděluje. Druhý den si děti 
přinesly své vlastní knihy, představovaly je 
spolužákům a doporučovaly. V rámci dílen 
měli možnost vstoupit do knihy. 
V listopadové dílně jsme se věnovali knize – 
Nejlepší tatínek. Nejprve jsme si pomocí 
myšlenkové mapy zaznamenali, co se nám 
vybaví, když se řekne slovo tatínek. Při tom 
jsme se docela nasmáli. Potom jsme si četli 
z krásné knihy, předvídali děj a potom jsme 
hledali shodu mezi tatínkem z knihy a naším 
tatínkem z tabule. Na závěr děti napsaly 
svému tatínkovi vzkaz. Také malým 
prvňáčkům se to povedlo. 
V čem vidíš smysl těchto činností? Co tě 
těší a co ještě v této oblasti plánuješ? 
Určitě plánuji otevřené hodiny na naší škole, 
kam by se mohli přijít podívat nejen 
zaměstnanci školy, ale například i rodiče na 
to, jak se dá pracovat s knihou a především 

jaké obzory to dětem rozšiřuje.  
Setkala jsem se i s názory, že si pořád jenom 
čteme, že vlastně žáci nic nedělají. S tímto  
názorem nesouhlasím a ráda bych to 
otevřenou hodinou vyvrátila. Chtěla bych, 
aby vše, co se snažím dětem předávat, bylo 
pro ně uplatnitelné v běžném životě. Čtení 
knih a práce s nimi je nástroj k prezentaci 
vlastních myšlenek, odbourávání strachu 
vyjadřovat se před ostatními, naslouchání 
druhých, respektování názoru druhých, 
spolupráce ve skupině a mohla bych 
pokračovat dále.  
Vybírám především knihy, které jsou citové, 
které mají hloubku, jsou emocionální. Ráda 
s žáky otvírám témata také z běžného života  
 
 

 
– například ztráta blízkého, rodinné soužití, 
vrstevnické vztahy, odlišnosti mezi lidmi atd. 
Přijde mi, že pomocí vhodně zvolené knihy 
děti dokážou situace běžného života přijmout 
mnohem přirozeněji, že se tak dokážou 
s nepříjemnými životními situacemi lépe 
vyrovnat a pochopit je.  
Co mě těší? Jsem šťastná za to, že naše 
škola dostala šanci a účastní se projektu 
POMÁHÁME ŠKOLÁM K ÚSPĚCHU, což nám 
otevřelo oči v mnohých směrech. Především 
nám to dalo prostor k zamyšlení, jakou 
cestou chceme jít, co je pro naši školu 
prioritou.  
Se čtenářstvím je úzce spojeno i pisatelství, 
na které se v rámci projektu také zaměříme  
a moc se na to těším.  

Závěrem bych asi chtěla říct, že nejde o 
to někoho nutit, aby četl, protože je to 
podle nás pro něho to nejlepší, ale dát mu 
nástroj k tomu, aby si k pozitivnímu 
vztahu ke čtenářství přišel sám, byť i tím, 
že bude mít dostatek času se na knihy 
pouze dívat. Přijde totiž doba, kdy tu 
knihu s radostí a se zájmem otevře a 
začte se. 
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O PROJEKTU – POMÁHÁME ŠKOLÁM K ÚSPĚCHU 

Věříme, že dobré výsledky v učení mají žáci toho učitele, který soustavně vyhodnocuje dopad své 
výuky na učení dětí a sám se z toho učí, jak lépe vyučovat. 

Zaměřujeme se na společné profesní učení učitelů, které je propojeno s učením žáků. 
Podporujeme lídry škol při vytváření kultury příznivé pro učení dětí i dospělých a budujeme učící se 
komunitu spojenou s naší vizí a praxí. Obsahově se zaměřujeme na čtenářství, pisatelství, 
kritickou gramotnost a na sebeřízení při učení. 

Vznik obecně prospěšné společnosti Pomáháme školám k úspěchu o.p.s. iniciovala v roce 2009  
Nadace The Kellner Family Foundation s cílem pomáhat zvyšovat kvalitu výuky ve veřejných 
základních školách. Pomáháme školám k úspěchu je dlouhodobý a systematický vzdělávací projekt 
pro veřejné základní školy v České republice, který je výhradně financován nadací rodiny 
Kellnerových. 

Naší vizí je škola, kde: „Každý žák se učí naplno a s radostí a své učení si řídí." 
Tedy škola, kde:  

• každý žák s potěšením i kriticky užívá texty různého druhu 
• panuje kultura příznivá pro učení každého, dětí i dospělých 

Spolupracujeme celkem se 113 školami po celé České republice. Školou vybraní učitelé jsou 
zapojeni do celorepublikové projektové učící se komunity, využívají pomoci pedagogických 
konzultantů a silného odborného zázemí projektu. Společně vytváříme a sdílíme know-how 
a zkušenosti s budováním bezpečné a podnětné kultury pro učení. 
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O ekologii, odpadech a žížalách
 
Životní pohodu, dobrou náladu, spokojenost a klid nám do všedních dnů určitě 
přinášejí činnosti, které děláme se zájmem, s
a s radostí spojenou s nějakými pozitivními výsledky či dokonce úspěchy. Říkáme 
tomu mít zálibu nebo koníčka. K
zvířata, která se často stávají součástí našeho rodinného života jako domácí 
mazlíčci. Ale žížaly? Jak to s
chovatelka Šárka Havránková.
 
Šárko, před čtyřmi lety jsi 
chodila do deváté třídy kryrské 
Základní školy. Nyní se 
připravuješ k maturitě na 
střední škole v Žatci zaměřené 
na ekologii. Proč sis vybrala 
právě tento obor? 
Vždycky jsem měla ráda přírodu, 
ale hlavně zvířata, takže jsem o 
výběru ani moc nepřemýšlela. 
Doma jsme měli a stále pořád 
máme nějaké zvíře – morčata, 
potkany, kočky, psy, králíky, 
papoušky i rybičky. Pavouky a 
hady, ty mi rodina neschválila. 
Jsi na své střední škole 
spokojená? Téměř dva roky 
probíhala distanční výuka. 
Na škole se mi líbí, jsem ráda, že 
se o tom, co mě baví, mohu 
dozvědět ještě více, ale distanční 
výuka byla pro mě katastrofa. Už 
bych to nechtěla znovu zažít 
hodiny byly kratší, nezáživné,
chyběl nám osobní kontakt 
s lidmi. Myslím si, že všichni vědí, o čem 
mluvím. 
Máš nějaké konkrétní plány v
budeš dělat po maturitě? 
Nejdříve musím zkoušky udělat a pak se 
uvidí. Líbilo by se mi pracovat u lesnické 
stráže, která se stará o les 
z hlediska ekologického, nebo by bylo 
zajímavé pracovat v zoologické zahradě. Tady 
bych se mohla starat o zvířata.  
A co ty tvé žížaly? Jak ses k nim dostala?
Nejdříve jsem viděla v televizi reportáž o tom, 
jak žížaly ekologicky likvidují odpad. Našla
jsem si plno informací na internetu, a 
protože se mi to zalíbilo, rozhodla jsem se 
vybrat si toto téma jako maturitní práci. 
Jaká další témata k této práci byla 
studentům nabídnuta? 
Například rekultivace krajiny, odpady v
čističky odpadních vod, rozbor kvality vody.
 
 

O ekologii, odpadech a žížalách
Životní pohodu, dobrou náladu, spokojenost a klid nám do všedních dnů určitě 
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jak žížaly ekologicky likvidují odpad. Našla 
jsem si plno informací na internetu, a 
protože se mi to zalíbilo, rozhodla jsem se 
vybrat si toto téma jako maturitní práci.  

této práci byla 

Například rekultivace krajiny, odpady v lese, 
zbor kvality vody. 

Dobře a jak to bylo dál?
Objednala jsem si na internetu jednu dávku 
žížal – 250 kusů - a začala jsem. Na sebe se 
postaví tři nádoby, v
dává kuchyňský odpad, jsou otvory. 
jí vábička, protože žížaly v 
jsou vábeny vůní zbytků jídla a přelézají do 
horní nádoby a postupně a docela rychle 
odpad konzumují. Do spodní nádoby odtéká 
takzvaný žížalí čaj, což je vlastně tekuté 
hnojivo, které se může používat na zahradě a 
pro pokojové rostliny v
jsem to vyzkoušela a skutečně to funguje.
Na jakém místě tyto nádoby stojí?
Nejdříve jsem je měla ve svém pokoji, ale pak 
se stalo, že žížaly začaly vylézat, protože jim 
byla zima. Teď to stojí v
ně optimální teplota. Tu musí
bylo vše v pořádku. Kromě toho se žížaly 
zavlažují. 
 

O ekologii, odpadech a žížalách 
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často stávají součástí našeho rodinného života jako domácí 

e nadále být, nám vysvětlí jejich 

Dobře a jak to bylo dál? 
Objednala jsem si na internetu jednu dávku 

a začala jsem. Na sebe se 
postaví tři nádoby, v té horní, do které se 
dává kuchyňský odpad, jsou otvory. Říká se 
jí vábička, protože žížaly v prostřední nádobě 
jsou vábeny vůní zbytků jídla a přelézají do 
horní nádoby a postupně a docela rychle 
odpad konzumují. Do spodní nádoby odtéká 
takzvaný žížalí čaj, což je vlastně tekuté 
hnojivo, které se může používat na zahradě a 
pro pokojové rostliny v poměru 1:10. Již 
jsem to vyzkoušela a skutečně to funguje. 
Na jakém místě tyto nádoby stojí? 
Nejdříve jsem je měla ve svém pokoji, ale pak 
se stalo, že žížaly začaly vylézat, protože jim 
byla zima. Teď to stojí v kuchyni, kde je pro 

. Tu musím sledovat, aby 
pořádku. Kromě toho se žížaly 
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Chceš se této činnosti věnovat 
i po maturitě, baví tě to?
Baví mě to a chtěla bych 
pokračovat.  
Lidé se o to hodně zají
Facebooku se tvoří skupiny, které 
si vyměňují zkušenosti, nabízejí 
žížaly k prodeji, nakupují. 
Asi bych to mohla také zkusit, 
protože je třeba jít tímto směrem, 
aby naše planeta nebyla zavalená 
odpadem. Když je tady taková 
nenáročná a hlavně přir
možnost, proč ji nevyužít? I malá 
maličkost může pomoci přírodě.
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Používají se nějaké speciální žížaly?
Ano, jsou to žížaly kalifornské, které jsou 
k tomuto účelu vyšlechtěné 
v konzumaci a také v
si, že už mám více než dvojnásobek kusů, o 
to rychlejší je likvidace odpadu.
Máš nějaký zvláštní zážitek?
Jednou jsem nádoby se žížalami umístila do 
sklepa. Prováděla jsem výzkum, jak zvládnou 
nízkou teplotu. Zvládly to tak, že lezly po 
stropě, a já jsem je musela chyta
na místo. Takže raději už nic nezkouším. Pak 
byla legrace, když mamka v
na žížalu, která se trochu zatoulala.
Mohla bys nám říci nějaké zajímavosti o 
žížalách? 
Existuje asi 5 500 druhů, u nás 
padesát. Naše nejznámější je ž
Ve světě existuje také albín 
V Austrálii žije žížala zelená, má tři metry, 
ale je velmi jedovatá. 
 

Za rozhovor děkuje Marie V
 

 

Chceš se této činnosti věnovat  
i po maturitě, baví tě to? 
Baví mě to a chtěla bych 

se o to hodně zajímají, na 
Facebooku se tvoří skupiny, které 
si vyměňují zkušenosti, nabízejí 

prodeji, nakupují.  
Asi bych to mohla také zkusit, 
protože je třeba jít tímto směrem, 
aby naše planeta nebyla zavalená 
odpadem. Když je tady taková 
nenáročná a hlavně přirozená 
možnost, proč ji nevyužít? I malá 
maličkost může pomoci přírodě. 

Holky moje, blíží 
se Vánoce. To se 
budeme mít 
skvěle. 
Mňam, mňam… 
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, jsou to žížaly kalifornské, které jsou 
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více než dvojnásobek kusů, o 
to rychlejší je likvidace odpadu. 
Máš nějaký zvláštní zážitek? 
Jednou jsem nádoby se žížalami umístila do 
sklepa. Prováděla jsem výzkum, jak zvládnou 
nízkou teplotu. Zvládly to tak, že lezly po 
stropě, a já jsem je musela chytat a vracet 
na místo. Takže raději už nic nezkouším. Pak 
byla legrace, když mamka v kuchyni šlápla 
na žížalu, která se trochu zatoulala. 
Mohla bys nám říci nějaké zajímavosti o 
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rozhovor děkuje Marie Vránová 



ADVENTNÍ ZASTAVENÍ 
(psáno právě teď 5. prosince) 
 
Je neděle, pátého prosince – druhá adventní 
neděle a zároveň den, kdy za dětmi přichází 
Mikuláš s andělem a čertem. Všichni víme, že 
letos podobně jako loni je mnohé z toho 
tradičního často jiné, a proto netradiční, ale i 
tak můžeme bez obav zapálit na našem 
adventním věnci druhou svíčku.  
Že je něco trochu jinak, neznamená, že to není 
vůbec, advent je stále časem čekání na 
příchod Ježíška a na návrat slunce. Těšíme se 
na společné Vánoce, na setkání s rodinou, na 
příjemné chvilky u stolu s dětmi, s vnoučaty, 
s rodiči, a samozřejmě víme, že v této době se 
toto přání nemusí splnit všem, protože se 
některé návštěvy nemohou z určitých důvodů 
uskutečnit. 
Zapaluji druhou svíčku a vzpomínám na naše 
loňské Vánoce, které byly skutečně zcela jiné 
než řada těch v předchozích letech, o kterých 
mluvíme jako o době normální. V první řadě 
jsem měla za sebou několikatýdenní nemoc 
spojenou s covidem, a tak nebyla síla a 
energie vše připravit tak, jak je člověk zvyklý.  
 

V druhé řadě jsme se poprvé za celá léta 
nesešli všichni jako celá rodina, protože 
mladší dcera byla s manželem i s dětmi 
v karanténě. Byly to velice dlouhé týdny 
předvánoční i povánoční, kdy jsme se nemohli 
sejít a být všichni reálně spolu, ale abychom 
nepřipravili děti o kouzlo Vánoc u babičky a 
dědy v Černčicích, přichystali jsme další 
Vánoce – a to koncem ledna.  
Čerstvě uříznutý stromeček z okraje lesa, 
samozřejmě dárky a tradiční štědrovečerní 
tabule – vše v jiném čase, ale vše tak, jak to 
má být. Nejdůležitější je především to, že je 
rodina spolu, že jsme nemoc překonali, že 
jsme v té době na počátku nového roku věřili, 
že se vše bude zlepšovat a že to nejhorší 
máme za sebou. Nadšené děti počítaly, 
kolikrát měly Vánoce – je úžasné prožít je 
tolikrát za sebou v krátkém čase. 
A já si v této chvíli uvědomuji, že letošní 
Vánoce, které máme před sebou, budou 
vlastně již druhé v tomto roce – no řekněte, 
nemohla by to být nová tradice? 

Marie Vránová 
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FOTOGRAFIE: 
ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO 
STROMU V PETROHRADĚ 
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CO ŘÍKALY O VÁNOCÍCH D ĚTI V ROCE 2009 
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CO ŘÍKAJÍ  O VÁNOCÍCH 
DĚTI NAROZENÉ  

V ROCE 2009 

Líbí se mi stromek a pod ním dárky. 
Líbí se mi podávat svým blízkým 
dárky. 

Vánoce jsou pro mě nejlepším 
svátkem. Hlavně se mi líbí, že 
moje rodina má sváteční 
náladu jako já. Také tradice 
mám rád. 

Nedokážu si představit, že bych  
o Vánocích stejně jako každý rok 
neviděl celou rodinu pohromadě. 
Nedokážu si tyto svátky 
představit bez pečení cukroví  
a sledování televizních pořadů.  

Trávíme celý večer pohromadě. Jíme 
společně a pak společně rozbalujeme 
dárky. A každý má z dárků vždycky radost. 

Líbí se mi, že se celá rodina schází a tráví 
spolu čas – dělají spolu různé tradice, snídají 
spolu, obědvají a večeří. Je to den, kdy si 
všichni spolu sednou a dívají se na pohádky, 
povídají si, pečou cukroví, dělají večeři  
a společně otevírají dárky. 

Líbí se mi, že jsme všichni 
v klidu a v míru, také 
dodržování všech možných 
vánočních zvyků – jako 
třeba rozkrajování jablíček, 
pouštění lodiček, házení 
botou. Nejvíce mám na 
Vánocích ráda, že pečeme 
cukroví. Strašně moc mě 
baví zdobit stromeček. 

Mám rád vánoční 
písničky, atmosféru 
při rozbalování 
dárků, a když jdeme 
ven s prskavkami  
a čekáme přitom na 
Ježíška. 

Nemám ráda, když čekáme na 
to, než všichni sní večeři. 
Nelíbilo se mi, když řekli, že 
kapra vypustili do vody, ale 
oni ho zabili. 

Nemám rád čekání, a když rodiče 
kupují dárky jenom mně. Nemám rád, 
když musíme jít do pokoje a čekat, než 
tam dají dárky. Nelíbí se mi, že to vše 
se děje večer. 

Nemám rád, když někdo z rodiny není 
o Vánocích doma, nemám rád dlouhé 
čekání na zazvonění zvonečku. 

Nelíbí se mi, že jsem pořád 
nedočkavý, že ten den 
musíme mít večer večeři a 
že rodiče lžou, že přišel 
Ježíšek. Nelíbí se mi, že po rozbalení dárků už 

nejsme tolik spolu a že toto budou mé 
první Vánoce bez mého kocourka Fíly. 

Nelíbí se mi, že některé děti se 
těší jenom na dárky. A také je mi 
líto dětí, které mají o Vánocích 
špatnou náladu. 



 
 
 
 
  
              
            
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Líbí se mi, že je doma pohoda a všichni jsou 
šťastní. Líbí se mi večeře, čekání na zvonění 
zvonečku a zpívání pod stromečkem, 
rozdávání a rozbalování dárků. Pak mě baví 
koukání na vánoční pohádky, pečení na 
poslední chvíli. 
 

Na Vánocích mám nejraději, 
když jsme celá rodina  
u sebe. Mám ráda příjemnou 
atmosféru, koledy, barvičky, 
do kterých jsme sladěni. 
Mám ráda pohádky z dětství 
a cukroví, jeho vůni. Mám 
ráda bílé Vánoce. 
 

Na Vánoce se těším, že dostanu 
dárečky, a na zdobení stromku. 
Budou dávat hezké filmy 
v televizi. Také se těším na večeři, 
a proto už dlouho nejím řízek, 
abych se těšila. 
 

Na Vánocích mám ráda tu atmosféru, pečení 
cukroví, že si lidé projevují více lásky, chození 
na procházky. Když se dívám a vidím tu 
krásnou zasněženou přírodu, ten klid a pohodu. 
 

Na Vánocích se mi nejvíce líbí, když je rodina spolu. To je 
podle mě na prvním místě. Rodina, klid, pohoda, vánoční 
atmosféra… Ještě různé svíčky, prskavky, světýlka a 
ozdobený stromeček. Je to hodně hezké, protože je to jen 
jednou za rok, s blízkými lidmi. 
 

Na Vánocích je krásné 
to, že se rodina sejde u 
stromku a pozvou se 
přátelé. Je to krásné 
období. Je zima, kolem 
sníh, všude krásné 
ozdoby. Určitě se mi 
líbí rozdávání dárků. 
Dávám si své oblíbené 
jídlo a na to se také 
těším. Máme dobré jídlo, rozdáváme si 

dárečky, je dobrá nálada, 
pouštíme si hezké písničky. 
Odpočíváme, máme volno. Ze 
všeho nejvíc mám rád, když se 
navštěvujeme. 
 

CO ŘÍKALY O VÁNOCÍCH 
DĚTI V ROCE 2009 

Nelíbí se mi, když jsou na blátě. 
Zmatek v obchodech, a že nám vždy 
pozdě večer spadne ozdobený strom. 
 

Nelíbí se mi ten velký 
nával v obchodech, 
ten veliký chtíč 
nakupovat dárky. 
Vadí mi, že už brzy 
ráno dávají v televizi 
pohádky. Vadí mi, že 
místo pohádek dávají 
vánoční pořady. 

Nelíbí se mi zmatek při nakupování, lidi do 
sebe strkají, nadávají jeden na druhého. 
Tohle nemusím. 
Nelíbí se mi vánoční úklid a chaos, který 
všude je, také zima a útrata peněz. 
 

Nemám rád uspěchaný čas, 
uklízení a také moc práce 
najednou. Nemám rád 
pohádky, protože dávají 
stále ty samé.  
Nesnáším vánoční úklid. 
 

Na Vánocích se mi líbí 
úplně všechno… 
 

JAKÉ BYLY DŘÍVE A JAKÉ JSOU 

DĚTI DNES?  PŘEČTĚTE SI, 

POROVNEJTE A ZKUSTE NAJÍT 

ODPOVĚĎ… 



VÁNOČNÍ VZPOMÍNKY Z

VESELÉ VÁNOCE           
Marek Folda 
 
Vánoce jsou prima věc,  
budem zdobit krmelec. 
Pak ozdobím stromeček, 
budu hodný chlapeček. 
 

                                
                                
                                   ŠTĚDRÝ VEČER
              Jana Vlková
     
    Štědrý večer už je tady,
    půjdeme si pro koledy.
    Sejdeme se u stromečku,
    já zapálím první svíčku.
 
 

SNĚHULÁK 
Roman Dáňa 
 
Sněží, sněží  
kolem nás 
a na okně je mráz. 
Venku stavím sněhuláka 
barevného panďuláka.  
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ŠTĚDRÝ VEČER 
Jana Vlková 

Štědrý večer už je tady, 
půjdeme si pro koledy. 
Sejdeme se u stromečku, 
já zapálím první svíčku. 

 
 
 
 
 

 

ROKU 2006 



Vážené a milé 
vážení a milí 

od zapálení první adventní sví
uplynul čas plný zklidn

a p říprav na svátky nám všem nejmilejší.
Dovolte, abychom vám up

pohodu a klid, radost ze spole
s lidmi 

a do nového roku 2022
především hodn

Vážené a milé čtená řky, 
vážení a milí čtená ři, 

 
od zapálení první adventní sví

as plný zklidn ění, č

íprav na svátky nám všem nejmilejší.
volte, abychom vám up římně pop

pohodu a klid, radost ze spole čných chvil 
lidmi nejbližšími  

a do nového roku 2022  
edevším hodn ě zdraví.

 
VAŠE REDAKCE 

 
 

ky,  
i,  

od zapálení první adventní sví čky již  
čekání  

íprav na svátky nám všem nejmilejší.  
ě pop řáli  
čných chvil  

 
 

 zdraví.  
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MÁTE ZAJÍMAVOU FOTKU?  
VESELOU, VTIPNOU, NEOBVYKLOU? 
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A CHCETE TO UKÁZAT OSTATNÍM? 
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POSTŘEHY, POHLEDY A OKAMŽIKY.
TAKÉ S VAŠÍM KOMENTÁŘEM.
DĚKUJEME. 
  

Sněhulák na Vysočině 

Co dělá 
v prosinci?

Sněhulák z internetu
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CO VISÍ NA 

PLOTĚ?

 
NEOBVYKLOU?  

CO VÁS ZAUJME,  
A CHCETE TO UKÁZAT OSTATNÍM? 

PROSÍM. 

RÁDI POVĚSÍME NA PLOT VAŠE 
POSTŘEHY, POHLEDY A OKAMŽIKY. 

VAŠÍM KOMENTÁŘEM. 

Co dělá černčický motýl  
prosinci? 

Sněhuláci z Podbořan 
Sněhulák z internetu 
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